

Содержание

<i>Авдеева Н. В., Сусь И. В.</i> Особенности экспертной оценки оригинальности диссертационных работ	5
<i>Агеенко А. А.</i> Основные тенденции и перспективы развития национальных библиотек: скандинавский контекст	11
<i>Акилина М. И.</i> Базовые элементы системы «библиотека» в концепции развития библиотечного дела	15
<i>Алексеева А. С.</i> Источники Риторической редакции Жития Моисея, архиепископа Новгородского	20
<i>Алленов А. Н., Гравин А. А.</i> Личный архив Б. П. Мансурова: состав документации и возможности онлайн-доступа	26
<i>Андреева Ю. Ф.</i> Исторический макет в экспозиционном пространстве публичной библиотеки как средство библиотечной педагогики	30
<i>Анисимова Т. В.</i> Фрагменты Хроники Георгия Амартола в рукописи 60-х годов XV века	34
<i>Антонова О. Е.</i> Научные проблемы в трудах исследователя М. И. Венюкова (по материалам отдела рукописей Российской государственной библиотеки)	38
<i>Бабич И. В.</i> Библиотека как средоточие культурной памяти	44
<i>Бабичева М. Е.</i> Русские эмигранты — библиотекари в США (судьба семьи Н. А. Троицкого)	48
<i>Балахонова Е. И.</i> Коллекции по Северной Америке из фондов Московского Публичного и Румянцевского музея в НИИ и Музее антропологии МГУ	56
<i>Барышева Е. А.</i> Проекты по продвижению Национальной цифровой библиотеки в сельских регионах Китая	60
<i>Баубекова С. А., Шамина Н. В.</i> Театральная педагогика: информационный ресурс фонда редких изданий Научной библиотеки ДВФУ (к Году театра — 2019)	64
<i>Бахтина Е. В., Андреева Ю. Ф.</i> Инновационные идеи и методические решения в преподавании библиотечно-информационных дисциплин:	

опыт преподавателей кафедры библиотековедения и теории чтения Санкт-Петербургского государственного института культуры.....	70
<i>Белоозеров В. Н., Антошкова О. А.</i> Стандарты на языки индексирования (классификации, тезаурусы, онтологии)	74
<i>Белоусова Т. И.</i> Коллекции газет в фондах Российской государственной библиотеки	78
<i>Белянкин Ю. С.</i> Южнославянские старопечатные книги XVII века в фондах Музея книги Российской государственной библиотеки.....	82
<i>Бескаравайная Е. В., Харьбина Т. Н.</i> Библиометрические и патентные исследования как перспективные направления информационно-аналитической деятельности научных библиотек	89
<i>Болдырева И. С.</i> Формы и задачи массовой работы со взрослыми мигрантами в публичных библиотеках Германии.....	96
<i>Булычева А. А.</i> Кадровые ресурсы библиотеки: проблемы и перспективы.....	101
<i>Валиев Д. А.</i> Национальная библиотека Таджикистана: направления деятельности справочно-библиографического отдела	106
<i>Васильева О. С.</i> Личные библиотеки горожан как отражение книжной культуры города Верхнеудинска конца XIX – начала XX века	112
<i>Вершинин К. В.</i> Новые списки «Слова о вдуновении духа в человека» в фондах отдела рукописей Российской государственной библиотеки	117
<i>Вишневская Е. Э.</i> «Вас душевно уважающий»: А. С. Пушкин и В. Ф. Одоевский	121
<i>Вишнякова Ю. И.</i> «ЖЗЛ»: издательская политика в первые десятилетия существования серии (1933–1959)	129
<i>Власова С. А.</i> Создание интегрированной базы данных публикаций сотрудников научной организации	135
<i>Волкова Н. А.</i> Раздел социологии в таблицах Библиотечно- библиографической классификации.....	140
<i>Восканян Э. А.</i> Коллекция уставов в фонде отдела официальных и нормативных изданий Российской государственной библиотеки	148
<i>Гальперина И. Г., Горикова Н. В.</i> Библиография отечественной мемуаристики: опыт Российской государственной библиотеки....	154

<i>Глазков М. Н.</i> Русская монархическая партия и библиотечная работа охранительного направления в 1905–1914 годы	159
<i>Голоднова Н. Н.</i> Государственно-правовое регулирование внедрения Библиотечно-библиографической классификации (ББК) в 1960–1980-е годы	164
<i>Горелкина О. В., Дмитриева Т. Ю.</i> Владельческие книжные знаки Дмитрия Петровича Бутурлина как элементы книжной культуры	169
<i>Горшкова Т. Р.</i> К вопросу о дополнительных материалах в книгах по музыке (на примере подсобного фонда отдела нотных изданий и звукозаписей Российской государственной библиотеки)	173
<i>Губанова О. А.</i> Из Москвы родом: издания Московского Печатного двора первой четверти XVII века в фондах ЦНБ НАН Беларуси	178
<i>Губина Е. В.</i> Становление рекомендательно-библиографической деятельности в Государственной библиотеке СССР имени В. И. Ленина в 20–30-е годы XX века	186
<i>Гусева Е. Н.</i> Подготовка стратегических документов в библиотеках: основные подходы и требования	191
<i>Давыдова Н. Р.</i> Справочно-библиографическое обслуживание читателей РГБ. Новые пространства — новые подходы	198
<i>Дворкина М. Я.</i> Читальный зал как культурный феномен	203
<i>Демкина С. М.</i> Тема театра в автографах и пометах Личной библиотеки М. Горького (по материалам Музея А. М. Горького ИМЛИ РАН)	207
<i>Довбня Е. В.</i> Формы раскрытия фонда научной библиотеки (на примере Библиотеки Пушкинского научного центра)	213
<i>Долгодорова Т. А.</i> Книги, которые читали дети в Германии XVI века (по фондам РГБ)	218
<i>Дудина С. В.</i> История отражения биологических наук в таблицах Библиотечно-библиографической классификации	227
<i>Елизарова Р. У.</i> Национальная библиотека Республики Татарстан: исторические преобразования в период 1916–1940 годов	232
<i>Емельянова Е. А.</i> Записи Р. Ф. Боборыкина на Евангелиях московской печати	237
<i>Есюнин Е. А.</i> Лубок и советский политический плакат 1917–1922 годов. Проблемы традиции и новаторства	241
<i>Животова А. Н.</i> Презентация материалов о персоналиях как одно из направлений работы с библиотечными и музейными фондами Тюменского государственного университета	246

<i>Житин Р. М., Топильский А. Г.</i> Источники по истории помещичьего хозяйства России в фонде библиотек: формы и методы раскрытия	252
<i>Жолнерчик Е. П.</i> Развитие «гибких навыков» у библиотекарей	256
<i>Жуковская Л. Н.</i> Содействие развитию межпоколенческого диалога средствами проектно-гуманитарных технологий библиотечной деятельности	261
<i>Зайцева Е. М., Смирнов Ю. В.</i> Сравнительный анализ терминологических словарей по СИБИД	266
<i>Запольских Е. Ю.</i> Молодой библиотекарь-библиограф: к вопросу о подходах и этапах профессионализации	273
<i>Захарова С. С.</i> Отечественные научные журналы в библиотечно-информационном обслуживании	278
<i>Зеленков Р. Н.</i> Реликвии Государственного музея истории Санкт-Петербурга. Блокадный дневник Тани Савичевой	282
<i>Зеленский Т. В.</i> Карта Великого княжества Литовского образца 1613 года в библиотеках Польши, Украины и Литвы	288
<i>Землянский И. А.</i> Тематическая книжная коллекция «Русско-японская война 1904–1905 гг.» в Научной библиотеке Дальневосточного федерального университета: формы и методы работы	294
<i>Зимица Л. В.</i> Проект Google Arts & Culture: стратегии актуализации культурного наследия	298
<i>Зинкевич Т. Е.</i> Похвальное слово на память преподобного Никиты Столпника Переславского чудотворца в рукописных памятниках отдела рукописей Российской государственной библиотеки	304
<i>Злобин Е. В.</i> Электронные книги — обзор форматов файлов	309
<i>Золотова М. Б.</i> Книги П. К. Хлебникова из библиотеки С. Д. Полторацкого в фонде Музея книги	314
<i>Зотова Е. В.</i> Изображения св. Иеронима в двух Библиях XIII века из собрания Российской государственной библиотеки: к вопросу о сложении иконографии	320
<i>Язева И. И., Шибаева Ю. О.</i> «Сводный каталог изданий и неопубликованных документов региональных библиотек России»: проблемы формирования	324
<i>Ивановский А. А.</i> Универсальная десятичная классификация как основа онтологии области знания: пример физиологии растений	329

<i>Игумнова Н. П.</i> Развитие партнерства национальных библиотек стран Содружества. 1991–2018 годы	333
<i>Илизаров Б. С.</i> Правка И. В. Сталина на учебнике истории СССР (по материалам его архива и библиотеки)	340
<i>Илизаров С. С.</i> Формирование специальной научной библиотеки в Комиссии по истории знаний АН СССР: 1926–1932 годы.....	345
<i>Илларионова Л. И.</i> Не только архитектор (страницы творческой деятельности В. И. Баженова).....	350
<i>Исаченко Т. А.</i> Известия о «соборных грамотах» молдавской митрополии и о «писаре Николае из Нямца» в малоизвестном Троицком конволюте из келейной библиотеки схимонаха Онуфрия, «жившаго 25 лет во пустыни над потоком Вороною въ Молдавии»	356
Сведения об авторах	364

Contents

<i>Avdeeva N. V., Sus I. V.</i> Features of expert evaluation of the originality of dissertations	5
<i>Ageenko A. A.</i> Major trends and prospects for the development of National libraries: Scandinavian context	11
<i>Akilina M. I.</i> Basic elements of the “library” system in the concept of librarianship development	15
<i>Alekseeva A. S.</i> The Sources of the Rhetorical Redaction of the Life of St. Moses, Archbishop of Novgorod	20
<i>Allenov A. N., Gravin A. A.</i> B. P. Mansurov’s personal archive: the composition of the documentation and the possibilities of online access	26
<i>Andreeva Yu. F.</i> Historical layout in the exhibition space of the public library as a means of library pedagogy	30
<i>Anisimova T. V.</i> Fragments of the Chronicle of George Hamartolos in the manuscript of the 1460s	34
<i>Antonova O. E.</i> Scientific problems in the works of researcher M. I. Venyukov (based on the materials of the Manuscript department of the Russian State Library)	38
<i>Babich I. V.</i> Library as a center of cultural memory	44
<i>Babicheva M. E.</i> Russian emigrants — librarians in the United States (the fate of N. A. Troitskiy family)	48
<i>Balakhonova E. I.</i> North American collections from the holdings of the Moscow Public and Rumyantsev Museum in the Research Institute and the Museum of Anthropology of Moscow State University	56
<i>Barysheva E. A.</i> Projects to promote the National Digital Library in rural regions of China	60
<i>Baubekova S. A., Shamina N. V.</i> Theatrical pedagogy: Information resource of the collection of rare editions at the Research library of the Far Eastern Federal University (to the Year of Theatre — 2019)	64

<i>Bakhtina E. V., Andreeva Yu. F.</i> Innovative ideas and methodological solutions in library and information sciences teaching: experience of teachers of the Department of library science and theory of reading of the Saint-Petersburg State University of Culture and Arts	70
<i>Belouzerov V. N., Antoshkova O. A.</i> Indexing languages standards (classifications, thesauri, ontologies)	74
<i>Belousova T. I.</i> Newspaper collections in the Russian State Library holdings	78
<i>Belyankin Yu. S.</i> The South Slavic old printed books of the 17th century in the collections of Book Museum of the Russian State Library.....	82
<i>Beskaravaynaya E. V., Kharybina T. N.</i> Bibliometric and patent researches as perspective directions of information and analytical activity of scientific libraries	89
<i>Boldyreva I. S.</i> Forms and tasks of mass activities with adult migrants in public libraries of Germany	96
<i>Bulycheva A. A.</i> Library human resources: problems and prospects	101
<i>Valiev D. A.</i> The National Library of Tajikistan: activities of the Reference and Bibliographic Department.....	106
<i>Vasilyeva O. S.</i> Private libraries of city residents as a reflection of the book culture of Verkhneudinsk in the late 19th – early 20th centuries	112
<i>Vershinin K. V.</i> New copies of the “Discourse on the embreathing soul into a man” in the collections of the Department of Manuscripts of the Russian State Library.....	117
<i>Vishnevskaya E. E.</i> “Sincerely respecting you”: A. S. Pushkin and V. F. Odoevsky.....	121
<i>Vishnyakova Yu. I.</i> “ZhZL”: Publishing policy in the first decades of the series (1933–1959).....	129
<i>Vlasova S. A.</i> Creation of an integrated database of publications of scientific organization’s employees	135
<i>Volkova N. A.</i> The section of sociology in the schedules of the Library-Bibliographic Classification	140
<i>Voskanyan E. A.</i> Collection of statutes in the holding of the Department of Official and Normative Publications of the Russian State Library	148
<i>Galperina I. G., Gorshkova N. V.</i> Bibliography of Russian memoir literature: the Russian State Library’s experience.....	154

<i>Glazkov M. N.</i> Russian Monarchist Party and protective library work in 1905–1914.....	159
<i>Golodnova N. N.</i> State and legal regulation of introduction of the Library Bibliographic Classification (LBC) in 1960–1980	164
<i>Gorelkina O. V., Dmitrieva T. Yu.</i> Dmitry Petrovich Buturlin’s ownership marks as elements of book culture	169
<i>Gorshkova T. R.</i> On the problem of additional materials in the books on music (on the example of the subsidiary collection of the Department of Printed Music and Sound Recordings of the Russian State Library).....	173
<i>Gubanova O. A.</i> Originally from Moscow: publications of the Moscow Print Yard of the first quarter of the 17th century in the holdings of the Central Scientific Library of the National Academy of Sciences of Belarus.....	178
<i>Gubina E. V.</i> Formation of recommendation bibliographic activity in the State Library of the USSR named after V. I. Lenin in the 20–30s of the 20th century	186
<i>Guseva E. N.</i> Preparation of strategic documents in libraries: basic approaches and requirements.....	191
<i>Davydova N. R.</i> Reference and bibliographic services for the RSL readers. New spaces — new approaches	198
<i>Dvorkina M. Ya.</i> Reading room as a cultural phenomenon	203
<i>Demkina S. M.</i> The theme of the theatre in autographs and ownership markings of the Private Library of M. Gorky (on the materials of the Museum of M. Gorky)	207
<i>Dovbnaya E. V.</i> Forms of disclosure of the scientific library holdings (using the example of the Library of the Pushchino Research Centre).....	213
<i>Dolgodrova T. A.</i> Books read by children in Germany of the 16th century (on the materials of the RSL’s collection).....	218
<i>Dudina S. V.</i> History of biological sciences’ reflection in the schedules of the Library Bibliographic Classification	227
<i>Elizarova R. U.</i> National Library of the Republic of Tatarstan: historical transformations in the period of 1916–1940	232
<i>Emelyanova E. A.</i> Records of R. F. Boborykin in the Gospels of Moscow print	237
<i>Yesyunin Ye. A.</i> Lubok and the Soviet political poster of 1917–1922. Problems of tradition and innovation	241

<i>Zhivotova A. N.</i> Presentation of the materials on personalia as one of the directions of work with library and museum collections of the Tyumen State University.....	246
<i>Zhitin R. M., Topilsky A. G.</i> Sources on the history of landowner estates in Russia in the library collections: forms and methods of disclosure	252
<i>Zholnerchik E. P.</i> Developing “flexible skills” of librarians	256
<i>Zhukovskaya L. N.</i> Promotion of intergenerational dialogue development by means of project-humanitarian technologies of library activities	261
<i>Zaitseva E. M., Smirnov Yu. V.</i> Comparative analysis of terminological dictionaries on the System of Standards on Information, Librarianship and Publishing	266
<i>Zapolskikh E. Yu.</i> Young librarian-bibliographer: on the issue of approaches and stages of professionalization	273
<i>Zakharova S. S.</i> Russian scientific journals in library information service.....	278
<i>Zelenkov R. N.</i> Relics of the State Museum of the History of St. Petersburg. Tanya Savicheva’s blockade diary	282
<i>Zelenskiy T. V.</i> The map of the Grand Duchy of Lithuania dated 1613 in the libraries of Poland, Ukraine and Lithuania	288
<i>Zemlyanskiy I. A.</i> Thematic book collection “Russo-Japanese war of 1904–1905” in the Scientific Library of the Far Eastern Federal University: forms and methods of work.....	294
<i>Zimina L. V.</i> Google Arts & Culture Project as a strategy: making global cultural heritage actual	298
<i>Zinkevich T. E.</i> The Eulogy on the memory of Reverend Nikita Stylites, Wonderworker of Pereslavl, in the manuscript monuments of the Department of manuscripts of the Russian State Library	304
<i>Zlobin E. V.</i> E-books — an overview of file formats.....	309
<i>Zolotova M. B. P. K.</i> Khlebnikov’s books collection of the library of S. D. Poltoratsky in the Book Museum of the Russian State Library	314
<i>Zotova E. V.</i> Images of St. Jerome in two Bibles of the 13th century from the collection of the Russian state library: development of the iconography	320
<i>Zyazeva I. I., Shibaeva Yu. O.</i> “The Union Catalog of Publications and Unpublished Documents of Regional Libraries of Russia”: problems of formation.....	324

<i>Ivanovskiy A. A.</i> Universal Decimal Classification as basis for ontology of knowledge area: a case study on plant physiology	329
<i>Igumnova N. P.</i> The development of partnership of national libraries of the Commonwealth countries. 1991–2018	333
<i>Ilizarov B. S.</i> Stalin’s edits of the textbook of History of the USSR (Based on the materials of his archive and library).....	340
<i>Ilizarov S. S.</i> Formation of the special scientific library in the Commission on the History of Knowledge of the USSR Academy of Sciences: 1926–1932	345
<i>Illarionova L. I.</i> Not just an architect (pages of creative activity of V. I. Bazhenov)	350
<i>Isachenko T. A.</i> New information about Nikolai Spathari (“Nikolai the writer from Neamț County”) and his legends in the Trinity Convolute	356
About the authors	373